

[Text]

We come now to the second last amendment to be proposed, that to do with the oath of citizenship. This is one of those amendments whose objectives and results are quite simple but the form of which is complicated in the extreme. My suggestion is that I do not go through this particular clause, that I intend to clarify it when we get to that clause but I will leave that in for those who want to read it unless there is a disposition for me to read it now. I am not sure it is going to clarify it to everyone's satisfaction so I prefer to deal with it when we get to it.

That leaves us with only one more simple amendment to cover. It is the proposal for a new Clause 43 which will enable the citizenship judges to vote. In Bill C-20, we are officially calling the people who are appointed to administer parts of the Citizenship Act "judges" for the first time even though they are not judges appointed under the Judges Act. But the Canada Elections Act forbids "judges" to vote. We thought we would take no chances as there seems to be no good reason for citizenship judges not to vote so we have inserted Clause 43 to permit voting.

• 1225

Mr. Chairman and members of the Committee, those cover the principal amendments that I am proposing on behalf of the government to Bill C-20. My officials and I are prepared to answer any questions you may have.

The Chairman: That you, Mr. Minister.

In view of our housekeeping procedures at the beginning and also the length of the Minister's statement, we are not left with much time for questioning him. I would suggest that if we could have a first round with one member representing each of the four parties using 10 minutes each, then we could adjourn and carry on at the next meeting on Thursday. Would that be agreeable to you?

Some hon. Members: Agreed.

The Chairman: Then we will give 10 minutes to a representative from each party, starting with Mr. Johnston on behalf of the Progressive Conservative Party.

Mr. Johnston: Thank you, Mr. Chairman.

I should probably put in something of a waiver for the Progressive Conservative Party in terms of the positions I may be taking in speaking here. However, as you know, various events have taken place within the party of which I am a member, and I am sure that one of the subjects that will be rediscussed within the caucus of my party is Bill C-20 and the Citizenship Act. So I trust there will be a certain latitude awarded to me in the position I am filling at present.

I appreciate the statements of the Minister, I know that members of the other side at various times have said that the debate on second reading was too extensive and made some rather unkind remarks about the length of it, but I feel, as I have listened to the statements, that we have made some progress and that some of the things that were being said in that debate have been listened to.

[Interpretation]

Nous en arrivons maintenant à l'avant-dernier amendement proposé, relatif au serment de citoyenneté. Il s'agit d'un de ces amendements dont les objectifs et les résultats sont relativement simples, mais dont la forme est extrêmement complexe. Je vais m'abstenir de lire l'explication en entier pour l'instant, à moins que le Comité n'y tienne. De toute façon, je ne suis pas sûr d'apporter tous les éclaircissements voulus. Je préfère attendre le moment de l'étude de l'article même.

Il ne nous reste plus qu'à examiner le dernier amendement, qui est mineur. Il propose un nouvel article 43 qui permettra aux juges de la citoyenneté de voter. Dans le bill C-20, pour la première fois, nous appelons officiellement «juge» toute personne qui a été nommée pour administrer la Loi sur la citoyenneté canadienne, même si elle n'a pas été nommée en vertu de la Loi sur les juges. Mais, selon la Loi électorale du Canada, un juge n'a pas le droit de vote. A notre avis, nous ne courons aucun risque, car il n'y a aucune raison valable pour que les juges ne puissent pas voter; nous avons donc inséré cet article 43, qui donne le droit de vote aux juges de la citoyenneté.

Monsieur le président, messieurs, voilà donc les principaux amendements au Bill C-20 que je propose au nom du gouvernement. Mes adjoints et moi-même sommes à votre disposition pour répondre aux questions que vous voudrez bien nous poser.

Le président: Je vous remercie monsieur le ministre.

Comme nous avons consacré en début de séance un peu de temps à l'expédition de nos affaires courantes et vu la longueur de la déclaration du ministre, il ne nous reste guère beaucoup de temps pour lui poser des questions. Dès lors je propose que nous commençons par un premier tour, durant lequel un député de chacun des 4 partis aura 10 minutes de temps de parole, après quoi nous pourrions lever la séance pour poursuivre jeudi prochain. Êtes-vous d'accord?

Un député: D'accord.

Le président: Les représentants de chaque parti disposeront donc de 10 minutes et nous commencerons par M. Johnston qui prendra la parole au nom du Parti conservateur.

M. Johnston: Je vous remercie, monsieur le président.

Je devrais sans doute commencer par dire que ma position sur cette question n'engage pas mon parti. Cependant, étant donné les événements qui se sont déroulés au sein de mon parti, il ne fait pas de doute que le Bill C-20 ainsi que la Loi sur la citoyenneté canadienne feront l'objet de nouvelles discussions au sein du caucus. C'est pourquoi je pense pouvoir bénéficier d'une certaine latitude quant au présent bill.

J'apprécie les déclarations du ministre à leur juste valeur. Je sais que les députés d'en face ont fait savoir à diverses reprises que le débat en deuxième lecture avait été trop long, alors qu'à mon avis certains progrès ont été réalisés, et il a été tenu compte de certaines interventions.